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Původně jsme na tomto místě chtěli 
prezentovat náš odlišný pohled na 
správu majetku města, ale poté, co 
jsme absolvovali část oslav k výročí 
17. listopadu v našem městě, jejíž 
poselství nebyla příliš optimistická, 
rozhodli jsme se v tomto předvá-
nočním čase změnit původní zá-
měr a napsat úplně o něčem jiném. 
O tom, že bez ohledu na to, co si 
myslíme o správě majetku města 
či schopnosti vedení města sma-
závat dluh v naší zoufale chy-
bějící občanské infrastruktuře, 
žijeme si nejen v České republice, 
ale i našem městě, v porovnání 
s jinými místy na matičce Zemi, 
opravdu dobře. A že tu máme 
ve městě spousty skvělých lidí 
na to, aby to do budoucna bylo 
pořád stejně dobré. Ne vlastně 
lepší. O dost lepší.  

Jasně, vždycky může být líp. Mů-
žeme mít lepší silnice či chodníky, 
sportovní hala by nám také slušela, 
školky bychom mohli umět stavět 
rychleji, divadelní spolky by si za-
sloužily vlastní kulturní zázemí. 

Ano, to všechno a možná i mnohem 
víc bychom opravdu mohli.

Na druhou stranu i přes chybějící 
infrastrukturu je výčet realizo-
vaných kulturních a sportovních 
akcí za tento rok velmi pestrý. 
Každá z nich si našla své příznivce 
a návštěvníky a jejich počet mezi-
ročně opět narostl. O jejich uskuteč-
nění se postaraly jak místní spolky, 
sportovní kluby a zájmová sdru-
žení, tak organizace zřizované 
městem či přímo odbor kultury 
města. Bez jejich přispění by kul-
turní a společenský život našeho 
města nebyl ani zdaleka tak boha-
tý. A za to patří všem aktivním 
obyvatelům a organizacím obrov-
ské poděkování. Město totiž není 
soupisem hmotného a nehmotného 
majetku vedeného v evidenci měst-
ského úřadu, pro nás jsou město 
lidé, kteří v něm žijí, pracují či 
tvoří. A v tomto ohledu jsme na 
tom jako město vskutku dobře.

Klíč k vyřešení některých zdánlivě 
neřešitelných úkolů v našem městě 

pak spočívá hlavně v kvalitě me-
zilidských vztahů, vzájemném 
respektu, otevřené komunikaci 
a ochotě se dohodnout na společ-
ném řešení či najít alespoň přija-
telný kompromis. Ne silově, ale 
shodou na úrovni zastupitelstva 
napříč politickým spektrem, aby 
tato řešení byla trvalá a neměnila 
se vždy spolu s novým obsazením 
radnice.
 
V tomto ohledu cítíme, že máme 
jako zastupitelstvo, minimálně za 
první polovinu roku 2019, vůči 
vám, obyvatelům našeho města, 
svůj dluh. Některé šrámy z volební 
vřavy hojil čas bohužel déle, než by 
bylo bývalo potřeba, některé asi ne-
zahojí nikdy, ale postupně se s nimi 
učíme společně žít. Poslední jednání 
zastupitelstva ukazují, že vcelku 
úspěšně. Úplné zrušení omezení 
diskuze na jednáních zastupitelstva 
či společná pracovní komise ke 
sportovní hale u ZŠ Palachova, 
složená ze zástupců všech poli-
tických stran a hnutí napříč za-
stupitelstvem je více než dobrým 

příkladem vzájemné ochoty spolu 
nejen mluvit, ale i se vzájemně po-
slouchat, respektovat jiný úhel 
pohledu a hledat to nejlepší ře-
šení pro naše město, bez ohledu 
na politickou příslušnost. A to je 
oproti tomu minulému více než 
slibný start do nového roku 2020.

Společně vám s kolegy můžeme slí-
bit, že se pokusíme být i v roce 2020 
nápomocní k tomu udělat z našeho 
města zase o trochu lepší místo k ži-
votu pro nás pro všechny.

Všem spoluobčanům bychom chtěli 
závěrem popřát příjemné prožití 
vánočních svátků, naplněné radostí, 
pohodou a rodinným štěstím. A ať 
vám ten následující rok 2020 při-
nese to, co vám ten právě končící 
splnit nestihl.

Právě držíte v rukou naše druhé STANoviny. Rok utekl jako voda a tak pomalu přichází čas 
bilancování. Nutkavost bilancovat ještě více podtrhuje listopadové kulaté výročí „Sametové 
revoluce“, která nám před 30 lety přinesla tolik kýženou změnu společenských poměrů a mož-
nost svobodné volby.

ROK 2019 - NĚCO DAL, NĚCO VZAL, 
ALE KONEC DOBRÝ, VŠECHNO DOBRÉ

Dlouho jsem si lámal hlavu, co do tohoto 
předvánočního sloupku vlastně napsat. 
Nechtěl jsem, aby to bylo v čase advent-
ním příliš vánočně patetické nebo naopak 
přehnaně „budovatelské.“ Nakonec jsem 
se, i pod dojmem říjnové trenérské mezi-
národní konference MOSTY, které pořádá 
Český olympijský výbor, rozhodl pro oby-
čejně lidské, a vlastně tak trochu osobní 
téma – chyby a prohry.

S úvodním tématem „Cesta k vítězství“ vy-
stoupil slavný David Bruce Wohl, americký 
basketbalový trenér a manažer, který pro-
šel mnoha kluby NBA, a to včetně Miami, 
Bostonu nebo LA. Na jeho téma navázal 
později další severoamerický trenér, ten-
tokrát kanadský hokejový kouč se zkuše-
nostmi z NHL i kanadské reprezentace, 
Rob Coksoon. Oba ve svých přednáškách 
velmi zajímavě popisovali až devastující 
účinky očekávání úspěchu a neschopnost 
vyrovnat se s prohrami a chybami, protože 
ty přeci ti „úspěšní“ nedělají. Na příkladech 
ukazovali, jak veřejný prostor vyplnili de 
facto pouze úspěšní lidé, kteří vládnou 
všemu a vlastně se u toho ani moc neza-
potí. A to pak zpětně vyvolává obrovský 
tlak a očekávání na společnost jako celek, 
protože udělat chybu nebo něco nezvlád-
nout rázem znamená „být neúspěšný.“ A to 
nikdo nechce, všichni toužíme uspět. Chyby 
se prostě dneska moc nenosí. 

A přitom chybovat je přeci tak lidské. Dě-
láme je všichni a pravidelně. Právě díky 
chybám a porážkám jsme se toho tolik 
naučili. Věřím, že ta největší vítězství ve 
sportu i v životě jsou lemována řadou 
dílčích porážek, ze kterých si jako cennou 
zkušenost odnesete něco nového, co jste 
se díky porážce naučili. Bruce Wohl to na 
konferenci popisoval mottem - WIN or 
LEARN. Prostě vyhraj, anebo se něco nové-
ho nauč, oboje má pro tebe svojí hodnotu. 
Ono totiž opravdu není vůbec důležité, 
kolikrát spadnete, ale kolikrát se dokážete 
postavit zpátky na nohy. 

Takže my chyby bohužel, nebo možná bo-
hudík, děláme, jako jednotlivci i jako celek. 
Občas se nám, i přes dobré úmysly a snahu, 
stejně jako vám, prostě něco nepovede. 
Protože jsme lidi, ne supermani. Třeba se 
sportovní halou u ZŠ Palachova. Anebo vy-
řešením těžby štěrkopísku U Jatek. I o tom 
se totiž dočtete na dalších stránkách těchto 
novin. Na rozdíl třeba od Městských listů, 
kde se většinou všechno povede ☺. 
Tak příjemné čtení. A samozřejmě pohodo-
vé Vánoce a vše NEJ do nového roku 2020.

Jan Jirovský

Vánoční stromky v Brandýse i ve Staré Boleslavi se letos opravdu povedly

O chybách
a lidech
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VY JSTE MĚSTO

NÁŠ PRVNÍ POVOLEBNÍ ROKOd ustavujícího jednání Zastupitelstva města uběhl již víc 
jak rok. A přestože jsme se nestali součástí „vládní koalice“, 
aktivně se zapojujeme s vlastními nápady do správy našeho 
města, a to jak v zastupitelstvu, tak jeho výborech, odborných 
komisích Rady města i různých pracovních skupinách. Naší 
ambicí vždy bylo tvořit, podporujeme všechny dobré nápady 
vzniklé napříč zastupitelstvem. A pokud s něčím nesouhlasíme, 
tak konstruktivně pokládáme k diskuzi na stůl i vlastní návrh 
řešení. Ne vždy samozřejmě uspějeme, ale snažíme se, aby 
v našem podání komunální politika byla o spolupráci a hle-
dání nejlepšího řešení napříč zastupitelstvem, ne boxerský 
ring, ze kterého „po svých“ vychází jenom vítěz. Co všechno 
se nám tedy povedlo? Neskromně si myslíme, že toho není 
úplně málo. Vlastně, posuďte to sami.

Zastupitelstvo města
Jan Jirovský, Nina Nováková, Robert Pecha

Kontrolní 
výbor
Jan Jirovský, Filip Vaněk

Komise pro
strategii a rozvoj města
Markéta Bahníková

Komise pro školství, vzdělávání a mimoškolní činnost
Nina Nováková

Komise pro 
spolkovou 
činnost, sport, 
kulturu 
a volný čas
Robert Pecha,
Pavel Krupička, 
Jiří Weigl

• připravili jsme nový dotační program v oblasti investic již pro rok 2019, díky kterému se výrazně zjednodušila 
možnost žádání o dotace pro sportovní kluby a spolky

• zabránili jsme zastavení bytových domu v Lipové ulici na příštích 20 let ve prospěch České spořitelny v rámci 
poskytnutí úvěru na topné kanály, který s danými bytovými domy vůbec nesouvisel

• podíleli jsme se aktivně na podání žádosti o dotaci na realizaci sportovní haly u ZŠ Palachova a prosadili, díky 
panu starostovi Pickovi, vznik pracovní komise zastupitelstva, která bude řešit přípravu a realizaci tohoto 
projektu

• zastavili jsme společně s kolegy ze zastupitelstva záměr Rady města na prodej Slunečních lázní a koleje Kim 
Ir Sena v lokalitě lesoparku Houštka 

• na návrh Niny Novákové byl po opakovaném hlasování zvolen prvním místostarostou Petr Kváča (v první kole 
naprosto nepochopitelně nezískal podporu žádného zastupitele z vlastního volebního uskupení Naše Dvojměstí), 
ten stejně jako pan starosta Picek individuálně výrazně uspěl ve volebním klání, proto jsme upřímně rádi, že 
jsme po mnoha letech dokázali v případě obsazování postů ve vedení města prosadit respektování vůle voličů 
namísto zákulisních dohod o rozdělování funkcí

• podpořili jsme, i přes drobné výhrady u investic, rozdělení dotačního programu města a chválíme vedení města 
za další navýšení fi nanční podpory

• naopak se nám nepodařilo zabránit rozšíření počtu placených místostarostů nebo založení další městské 
společnosti pro správu majetku města, které dle našeho názoru neúměrně zatíží městský rozpočet dalšími 
zbytečnými provozními výdaji

• neúspěšně jsme se opakovaně snažili prosadit transparentní soutěžení poskytovaných úvěrů, což považujeme, 
i přes možnou výjimku v zákoně, u otevřené a transparentní radnice za standard fungování

• pravidelně kontrolujeme plnění úkolů a usnesení 
Rady a Zastupitelstva města a činnost Finančního 
výboru, ve kterém bohužel nemáme vlastního 
zástupce

• pravidelně monitorujeme fungování BBM a.s. 
a nově založených Technických služeb a pou-
kazujeme na jednáních zastupitelstva na jejich 
nehospodárné a netransparentní fungování při 
správě majetku města

• zabýváme se kontrolou systému vypisování a za-
dávání veřejných zakázek malého rozsahu

• prozatím neúspěšně se snažíme nastavit efek-
tivní systém projektového řízení jednotlivých 
investičních akcí - zejména těch nad 10 mil. Kč

• přestože Filip není členem Kontrolního výbo-
ru, rádi jsme s kolegy z KV využili jeho nabídky 
bezplatných právních konzultací při řešení jed-
notlivých úkolů, čímž spoříme nemalé fi nanční 
prostředky z městské kasy

• zpracování návrhu revitalizace centra Staré Bo-
leslavi – dostavba bytových domů na náměstí 
v proluce a u Mělnické ulice (č. p. 8)

• zpracování úpravy veřejného prostranství ko-
lem kostela Nanebevzetí Panny Marie a oblasti 
Hluchova

• odborné konzultace u jednotlivých plánovaných 
investic na území města 

• příprava podkladů pro plánovaný rozvoj města 
ve střednědobém a dlouhodobém horizontu 

• řešení možnosti bezpečnější cyklo-dopravy mezi 
jednotlivými městskými částmi s využitím pře-
mostěni Labe pomocí lávky pro cyklisty s mož-
ným vyústěním v nábřežní ulici

• s cílem prolomit občasnou bariéru mezi rodiči a školou jako poskytovatelem vzdělávání a výchovy dítěte při-
pravujeme návrh na zvýšení počtu členů školských rad

• zabýváme se tvorbou rámcové koncepce vzdělávání, která bude zahrnovat všechny generace obyvatel našeho 
města, a to včetně seniorů

• kromě povinnosti zajistit předškolní a základní vzdělávání prosazujeme v rámci komise, aby město mělo dále 
eminentní zájem zachovat také dostupné učební obory

• připravujeme nabídku vzdělávacích aktivity matkám (otcům) na mateřské a rodičovské dovolené, abychom 
jim ulehčili budoucí návrat do zaměstnání

Pracovní 
skupiny a komise 
Jan Jirovský
• Pracovní komise pro přípravu a realizaci projektu 

sportovní haly u ZŠ Palachova
• PRima nápad – podíleli jsme se na zavádění pro-

jektu participativního rozpočtu města
• Projekt dalšího rozvoje IS a IT městského úřadu  

fi nancovaného z evropských dotačních prostředků

• v této komisi máme velmi silné zastoupení a díky 
tomu jsme si udrželi silný vliv na fungování obou 
oblastí, Robert Pecha má dokonce kulturu a spol-
kovou činnost přímo na starosti

• navrhli jsme řešení fi tness prvků umístěných 
v Houštce

• podíleli jsme se na návrhu rozdělení dotačních 
programů města na rok 2019 a přípravě nové-
ho znění dotačních programů na rok 2020, a to 
včetně opětovného navýšení fi nanční podpory 
o téměř 1 milion Kč

• připravili jsme tradiční setkání se sportovními 
organizacemi, a dále nově zástupci spolků a kul-
turních organizací

Na zámek
s  MVDr. Pavlem Bělobrádkem

diskuze na aktuální témata

23. ledna 2020 od 17:00 hodin
Zámek Brandýs n.L. - Divadelní sál
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TĚŽBA PÍSKU V LOKALITĚ U JATEK. JE VLEKLÝ SOUDNÍ 
SPOR OPRAVDU JEDINÉ MOŽNÉ ŘEŠENÍ?

ŘEŠENÍ DOPRAVY? 
MĚSTO KRÁTKÝCH 
VZDÁLENOSTÍ, 
NE DLOUHÝCH TERMÍNŮ

NÁŠ PRVNÍ POVOLEBNÍ ROK

Lokalita „U Jatek“, na okraji Staré 
Boleslavi, na sebe upozornila nevolí 
obyvatel po oznámení, že zde začne 
těžba štěrkopísku. O argumentech 
pro těžbu i proti ní bylo popsáno 
mnoho stránek papíru, byla před-
mětem mnoha politických prokla-
mací, slibů i názorových střetů. Po 
více než pěti letech je osud této 
lokality i do budoucna velmi ne-
jistý, protože právní bitva i nadále 
probíhá a konečný výsledek je 
díky pravidelným dějovým zvra-
tům jen velmi obtížné odhadnout.

Ano, oproti situaci z jara letošního 
roku, kdy vydal odvolací soud roz-
sudek, jímž vyhověl žalobě těžaře 
TAPAS o platnosti nájemní smlouvy 
mezi městem a těžařem, uspělo 
v další fázi bitvy naopak město 
s odvoláním u Nejvyššího soudu, 
čímž dočasně zvrátilo negativní vý-
voj situace v neprospěch místních 
obyvatel. Toto rozhodnutí bohužel 
ani zdaleka neznamená úspěch, 
ale pouze šanci na pokračování 
v další právní bitvě. Procesně je 
tak nyní daná kauza zpět u Kraj-
ského soudu v Praze, neb Nejvyšší 
soud po podaném odvolání shledal 
některé nedostatky v právních zá-
věrech soudu (nutno říci, že opráv-
něně) a stanovil závazný právní 
pohled, jímž bude odvolací soud 
nyní nucen danou kauzu posuzovat. 
Nastává tak velmi pravděpodobně 

další fáze soudního ping-pongu, 
v českých kotlinách bohužel tak 
dobře známá. Mimochodem, po-
kud by to někoho z čtenářů zajímalo 
hlouběji - můžete se jako veřejnost 
zúčastnit jednání u Krajského soudu 
v Praze, to je nařízeno na začátek 
roku 2020. Protože tuto kauzu pra-
videlně monitorujeme, podrobnější 
informace přineseme na našich FB 
stránkách. 

Ale zpátky k tomu, co má být pod-
statou tohoto článku. Pohybujete-li 
se v právní branži tak dlouho, jako 
autor tohoto textu, v určité fázi 
zjistíte, že okřídlené heslo „Lepší 
špatná dohoda, než dobrý rozsu-
dek“ v dlouhodobém horizontu 
prostě platí. Je to levnější, efektiv-
nější, rychlejší, a to jistě není fi nální 
výčet všech výhod, které vzájemná 
dohoda má. Nyní je proto na místě 
se ptát, je opravdu vlekoucí soudní 
spor jediné možné řešení? Proč 
město nepřekročí  vlastní  stín 
a nesedne si s těžařem k jedno-
mu stolu? Vyzývali jsme k tomu 
již na jaře a za půl roku se bohužel 
v tomto směru nestalo vůbec nic. 

Město jistě disponujeme i jinými 
možnostmi, jak problematiku těžby 
v dané oblasti vyřešit. Dalším mož-
ným řešením, s trvalými účinky pro 
obyvatele dané lokality, je ukončení 
daného sporu uzavřením dohody 

o odkoupení dané lokality měs-
tem, které by zde mohlo namísto 
těžby vybudovat např. přírodní 
park nebo klidovou (ekologickou) 
či relaxační zónu, po kterých je 
nyní mezi lidmi tak rozšířená po-
ptávka. 

Jak je patrné z dílčích kroků vedení 
města v jiných lokalitách v Brandý-
se, jedná se o postup v praxi již opa-
kovaně využitý. Vzpomeňme např. 
fi nancování rekonstrukce topných 
kanálů za cca 70 milionů Kč pro 
několik bytových domů v minulém 
roce či nákup pozemku pro parko-
viště u Sportcentra na Spořilově za 
téměř 6 milionů Kč v roce letošním. 
Investice do klidové zóny i v bole-
slavské části města, a tím pádem 
trvalé vyřešení hrozby těžby písku, 
by jistě potěšila minimálně stejné 
množství obyvatel jako v brandýské 
části města.

Tomuto smírčímu řešení problému 
lokality U Jatek nahrává i možnost 
využití  některého  z  dotačních 
titulů jak domácích, tak v rámci 
EU, které by mohly být využity 
jak na vybudování klidové zóny, 
tak i částečně na nákup přísluš-
ných pozemků. Z možných dotač-
ních titulů jmenujme např. Oblast 
podpory 6.2 - Podpora biodiverzity 
nebo Oblast podpory 6.3 - Obnova 
krajinných struktur. 

Takové využití dané lokality je nutné 
považovat za vhodné i s ohledem na 
plánovaný obchvat, kdy je více než 
vhodné vyrovnat ekologické dopady 
obchvatu nějakým adekvátním eko-
logickým opatřením. A v neposled-
ní řadě by takovéto využití lokality 
U Jatek přesně respektovalo jeden 
z hlavních argumentů početných 
odpůrců těžby, kteří zde vidí vzácné 
území oplývající množstvím rostlin-
stva a živočichů.

Město může i nadále používat vleklý 
soudní spor k oddálení termínu těžby, 
klidně až do dalších komunálních 
voleb. Anebo může usednout s těža-
řem k jednacímu stolu a snažit se 
najít kompromisní řešení, teď hned. 
A zároveň dát obchvatu Staré Bolesla-
vi pro rok 2020 maximální prioritu 
a posunout ho od slibů k realizaci. Ne-
jen kvůli těžbě, ale kvůli nám všem.

Filip Vaněk

Zpracování dopravního modelu měs-
ta je bezesporu skvělá věc, která nám 
umožní diskutovat jednotlivá do-
pravní řešení na základě zjištěných 
čísel a predikce jejich budoucího 
vývoje, nikoli dojmů, pocitů nebo 
nepodložených hypotéz. Poctivě 
jsme tedy nastudovali rozsáhlé pod-
kladové materiály včetně mapových 
vizualizací (mimochodem velmi zda-
řile zpracované), připravili si svoje 
dotazy na odborné zpracovatele do-
pravního modelu a natěšeně vyrazili 
na veřejné setkání. 

Budoucnost dopravní 
situace ve městě se 
bohužel neřešila

Odborná prezentace dopravního 
modelu ze strany zpracovatelů 
byla opravdu zajímavá a přínos-
ná, za to zaslouží vedení města be-
zesporu pochvalu. Potvrdila se tak 
hypotéza, že drtivá většina silnič-
ní dopravy, cca 80% z celkového 
objemu, vzniká jako místní, tedy 

popojížděním obyvatel města auty 
z jedné části na druhou při dopravě 
dětí do školy a ze školy, převážením 
na kroužky či za sportem, jízdou pro 
nákup či třeba k lékaři. Na tranzitní 
dopravu tak zbývá zhruba jen 20%, 
tudíž jakékoli  obchvaty města, 
přestože jsou z hlediska dopadu 
na životní prostředí určitě žádoucí, 
běžnou dopravní situaci ve městě 
nijak výrazněji nezlepší. 

Bohužel další diskuze o budoucnosti 
dopravní situace ve městě a návrhu 
koncepčních opatření, které by tuto 
tristní situaci zlepšily, se zvrtla na 
přetahování minulého a staronového 
vedení města o to, kdo nakreslil do 
územního plánu „jednu čáru“, kte-
rou vlastně nakonec vůbec nikdo ze 
zastupitelů stejně realizovat nechce. 

Řešení? Budovat město 
krátkých vzdáleností

Jak ze zpracovaného modelu dále 
vyplývá, dopravní situace se bude 

do budoucna spíše zhoršovat. Jaké 
jsou tedy varianty řešení, pokud 
to nejsou obchvaty města? Velmi 
efektivním  a  nepříliš  fi nančně 
náročným řešením je budování 
města krátkých vzdáleností. Tento 
moderní koncept tzv. kompaktního 
města stanovuje význam krátké 
vzdálenosti vazeb mezi každoden-
ními aktivitami každého obyvatele 
města, ať už se jedná o cesty mezi 
zaměstnáním, nákupy, školou či 
volnočasovými aktivitami.

Celý koncept pak klade důraz na 
umisťování občanské vybavenosti 
(školy, školky, sportovní a kulturní 
využití, nákupní možnosti atd.) co 
nejblíže jejím obyvatelům, decent-
ralizovaně, a dosažitelné jednodu-
še a bezpečně alternativní formou 
dopravy – tedy pěšky či na kole, 
koloběžce či alespoň dostupností 
veřejné hromadné dopravy. 

Město krátkých vzdáleností tak např. 
místo obřích budov pro stovky 

žáků mateřských či základních 
škol, do kterých vozí rodiče děti 
přes celé město, realizuje spíše 
menší fl exibilní objekty blíže oby-
vatelům jednotlivých částí města, 
které jsou dostupnější jak způsobem 
dopravy, tak rychlostí i výrazně nižší 
fi nanční náročností realizace. A zá-
roveň jsou pak tyto objekty snáze 
modifi kovatelné na jiný účel užití 
v případě různých populačních vln. 
Dobrým příkladem je tak třeba 
v současnosti realizovaná dřevo-
stavba mateřské školy v Okružní, 
bohužel za posledních pět let v tomto 
ohledu asi jediným.

Dalším důležitým aspektem je dále 
realizace bezpečných cyklotras 
a pěších zón napříč městem jako 
alternativa individuální automo-
bilové dopravy. Ani v této oblasti 
jsme se bohužel za poslední roky moc 
neposunuli a drtivá většina plánů, 
i přes proklamovaná prioritní pro-
hlášení, zatím zůstává pořád jen na 
papíře. Vyrazit si tak na kole s dětmi 

napříč městem z Vrábí do Houštky 
je tak i nadále velmi adrenalinový 
sport jen pro otrlé povahy. Namís-
to budování zázemí u škol pro kola 
a koloběžky v podobě stojanů či za-
mykatelných prostor nově realizuje 
prioritní parkoviště u 5. ZŠ za miliony 
Kč, které bude i nadále „motivovat“ 
rodiče k individuální automobilo-
vé dopravě namísto příjemné ranní 
projížďky, což dopravní situaci opět 
moc nepomůže. 

V letošním rozpočtu města na tyto 
priority bohužel moc prostoru nezby-
lo, prim hrály investice do topných 
kanálů v řádu desítek milionů Kč 
nebo rekonstrukce Pražské ulice, jak 
tomu bude pro rok 2020? Uvidíme 
už za pár týdnů, jestli zastupitelstvo 
naše návrhy podpoří… A jestli se tak 
postupně budeme měnit na město 
krátkých vzdáleností anebo zůsta-
neme i nadále městem dlouhých 
investičních termínů…

Jan Jirovský 

Na 18. září 2019 svolalo vedení města veřejné setkání zastu-
pitelstva s obyvateli našeho města k tématu Dopravní model 
města a prezentace jeho výsledků odbornými zpracovateli. 
To v nás vzbuzovalo naději, že budeme po letech konečně 
diskutovat nad nějakým systémovým a koncepčním řešením 
zlepšení dopravní obslužnosti našeho města, která nás ve 
městě trápí pravidelně již několik let. 
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VY JSTE MĚSTO

Drobné historické okénko

Obě budovy jsou dnes ve velmi 
žalostném stavu. Nutno ovšem 
dodat, že město je získalo do vlast-
nictví až v posledních několika le-
tech, kdy už se na obou objektech 
nutně podepsal nemilosrdný zub 
času. Budovu Slunečních lázní na-
koupilo město na sklonku volebního 
období v roce 2014, budovu koleje 
KIM IR SENA poté o více než rok 
později již stávající vedení města. 

Budova bývalé koleje je původním 
lázeňským objektem, vystavěn byl 
již v roce 1867 za arciknížete Karla 
Salvátora Rakousko-Toskánského, 
o téměř 50 let dříve, než vznikl 
i druhý objekt Slunečních lázní, 
který byl postaven až mezi lety 
1917 až 1919. Během první repub-
liky byl areál lesoparku doplněn 
o tenisové kurty, fotbalový a lehko-
atletický stadion. Z lázní Houštka se 
tak postupně stal sportovně-rekre-
ační areál. 

Po únoru 1948 byl lázeňský areál 
znárodněn a převeden pod správu 
státu. Budovy následně zabydleli 
studenti, nejprve ti ze spřátelených 
komunistických zemí, poté v 70. le-
tech objekty převzala Univerzita 
Karlova, která zde zřídila kolej ze-
jména pro studenty pedagogické 

fakulty, kteří tu pobývali až téměř do 
přelomu tisíciletí. A stejně nevalně 
dopadly i Sluneční lázně. Ty také pa-
třily pod správu Univerzity Karlovy 
a sloužily jako menza pro studenty 
a služební byty pro zaměstnance. 
Posledních několik let se zde konaly 
taneční zábavy a plesy. Ale nyní je 
objekt de facto ve zdevastovaném 
stavu a čeká na svou budoucnost.

Právě nákup Slunečních lázní je 
v současnosti často přičítán na 
vrub místní ODS, je ale fér při-
pomenout, že jedním z těch, kteří 
připojili svým hlasováním podpis 
pod nákup Slunečních lázní, byl 
i současný zastupitel a předseda 
spolku Naše  Dvojměstí  Tomáš 
Benda, který je nyní, na rozdíl od 
„naší“ Niny Novákové, která tak-
též pro původní nákup hlasovala, 
minimálně na sociálních sítích 
jedním z nejhlasitějších propa-
gátorů jejich prodeje.

Quo vadis, Houštko?

Záměr  prodeje  obou  objektů 
v Houštce, které jsou pro jedi-
nečnou celistvost území Houštky 
architektonicky velmi cenné, se 
setkal s odporem jak části poli-
tického spektra v zastupitelstvu 
města, tak i u velké části obyvatel 
nejen Staré Boleslavi, kteří danou 
lokalitu oprávněně považují za vý-

znamný prvek veřejného prostoru 
s ohromným potenciálem do bu-
doucna. A právě nekoncepční pří-
stup k řešení celé lokality, ztráta 
části unikátního prostoru a pře-
kotná snaha o prodej bez hlubší 
analýzy jednotlivých možností 
využití  pro  nás  byly  hlavními 
důvody, proč jsme ani my, i přes 
nespornou kvalitu prezentovaného 
záměru využití Slunečních lázní na 
soukromou školu, s prodejem obou 
budov nesouhlasili. 

Nejsme totiž přesvědčeni, a příběh 
domu č. 98 na brandýském náměstí 
z jara minulého roku nám to jen po-
tvrzuje, že prodejem soukromému 
investorovi, byť se sebelepšími 
úmysly a záměrem, problém jako 
mávnutím kouzelného proutku 
zmizí. Na druhou stranu je nutné 
přiznat, že kvalitně zpracovaný pro-
jekt soukromé školy nám ukázal 
i další možnosti řešení díky ekono-
mickým efektům z případného pro-
nájmu budovy školy soukromému 
provozovateli až ve výši 5 milionů 
Kč, a to při úhradě veškerých dalších 
provozních nákladů a energií. 

To dává městu v případě Sluneč-
ních lázní naprosto nový směr pře-
mýšlení, protože dosud největším 
argumentem místostarosty Homolky 
pro jejich prodej byly nedostatečné 
investiční prostředky města a nut-

Zatímco před 5 lety hýbalo Starou Boleslaví téma těžby 
písku v lokalitě U Jatek, v letošním roce jej bezpochyby vy-
střídal plánovaný prodej budov bývalých Slunečních lázní 
a koleje Kim Ir Sena v lokalitě lesoparku Houštka. 

HOUŠTKA EMOCÍ ZBAVENÁ

INVESTICE DO VZDĚLÁVÁNÍ VE VEŘEJNÉM ZÁJMU
Strohá čísla Českého statistického 
úřadu rozdělují obyvatele naše-
ho města do osmnácti věkových 
skupin, z nichž první tvoří děti 
od narození do čtyř let (cca 1200 
obyvatel) a poslední občané od 85 
let výše (cca 300 obyvatel). Dětí 
školou povinných je u nás kolem 
dvou tisíc. Vzhledem k velikému 
věkovému rozptylu dnešních ro-
dičů zajímá stav školství občany 
v našem městě přibližně od 20 až 
do 54 let. Přidáme-li do uvažo-
vání i skupiny prarodičů, je pro 
naše obyvatele téma kvalitního 
školství nejméně stejně důleži-
té, jako třeba doprava či stav 
místních komunikací. Nemyslíte?

Město odpovídá, jako zřizovatel, za 
příznivý rozvoj svých tří základ-
ních škol. Když se podíváme jen 
na čísla, děti z našeho města se do 
nich „vejdou“ a školy tak mohou, 
minimálně částečně, uspokojit také 
zájem rodičů i z okolních obcí. Při 
podrobnějším zkoumání situace 
v okolí můžeme být vlastně na 
naše školy pyšní: Do našich škol 
se hlásí děti, přesněji rodiče je 
k nám hlásí, i když školy u nich 

doma zůstávají třeba nenapl-
něné.

Co už nám ale statistická čísla 
ukázat nedokážou, je stav vy-
bavenosti našich škol a kvalita 
jejich zázemí. Vytváření vhodné-
ho prostředí a atmosféry je, aniž 
si toho „my zvenku“ výrazněji 
všímáme, také zaplacen velkou 
starostí ředitelů a jejich učitel-
ských sborů, kteří by rádi vyho-
věli všem požadavkům, ale není 
to bohužel v jejich silách. Nechci 
vzbudit Vaši lítost nad ředitelkou 
a dvěma řediteli, ráda bych jen 
upozornila na skutečnost, že uči-
telsko- ředitelská profese klade 
velké nároky nejen na intelekt, 
ale také na jejich emocionální 
pohodu. A děti to velmi vnímají. 
Spokojený učitel tak produkuje 
spokojené žáky.

O vzdělávání toho letos v naší zemi 
uslyšíme hodně. Nastává totiž de-
bata o nové vizi školství do roku 
2030. Jedni tvrdí, že děti nepotře-
bují takový rozsah znalostí, že 
učitel nemusí ovládat obor, který 
učí, hlavně aby používal projekty 

a moderní metody. Jiní upozorňují, 
že snižovat počet znalostí může 
kvalifi kovaně jen ten, kdo plně 
ovládá daný obor natolik, že je 
schopen vybrat z učiva to, co je 
pro žáky skutečně podstatné. Na 
jedné věci se ale shoduje většina: 
mezi našimi školami je, v mezi-
národním srovnání, příliš velký 
rozdíl, který je způsoben snahou 
ekonomicky lépe postavených ro-
dičů dostat dítě do školy, kterou 
považují za elitní. Odborníci poté 
upozorňují na to, že některé děti 
získávají od dětských let pocit 
určité výjimečnosti a naopak po-
tenciál jiných, byť nadaných, ale 
sociálně znevýhodněných dětí, 
není plně využit.

Patřím k lidem, kteří dlouhodobě 
podporují alternativní a inova-
tivní soukromé školy, v Poslanec-
ké sněmovně jsem jednoznačně 
podporovala také možnost indi-
viduálního, tzv. domácího vzdě-
lávání. Dlouhodobá praxe myslím 
už také dostatečně ukázala, které 
inovativní prvky si zaslouží být 
zařazeny do výuky na veřejných 
(státních) školách a které prvky 

slouží spíše pro efekt, aby škola 
obstála na konkurenčním soukro-
mém trhu vzdělávání.

Dveře se tak i ve veřejném škol-
ství otevírají pro jednu důležitou 
a bez diskuse potřebnou věc - 
nové fi nancování umožňuje dělit 
třídy na menší skupiny s nižším 
počtem žáků. To je také jeden 
z hlavních rozdílů mezi soukro-
mými a veřejnými školami. Dobrá 
metoda a zajímavý způsob výuky, 
individuální přístup, to všechno 
lze realizovat ve třídě s osmi či 
dvanácti dětmi. Daleko horší je re-
alizovat tento styl výuky v přeplně-
ných třídách, i když, díky aktivitě 
učitelů našich škol, třeba v krásně 
vyzdobeném prostředí. 

Náš cíl by proto měl být jasný. Do-
přejme učitelům a ředitelům na-
šich škol, aby mohli do budoucna 
zvýšit standardy ve výuce snižo-
váním množství žáků v jednotli-
vých třídách. Jen tak dovolíme 
učitelům v našich školách, aby 
učili tak, jak umějí, ne tak, jak 
v obtížných podmínkách mohou.

Dosavadní přístavba nových tříd 
vlastně v tomto ohledu nic nového 
do kvality výuky bohužel nepřiná-
ší, protože je – zejména vinou do-
tačních pravidel - vždycky spojena 
s navýšením kapacity školy. Jinak 
řečeno, k přeplněným třídám při-
dáme další přeplněné, zhoršu-
je se nám tak kapacita jídelny, 
neuspokojíme zájem o družinu, 
klesá nám počet hodin tělesné 
výchovy na minimum. Ano, bude 
to stát určitě fi nanční prostředky 
navíc, ale jak ukazují výsledky se-
verských zemí s Finskem na špičce 
pelotonu, investice do vzdělávání 
se společnosti v dlouhodobém ho-
rizontu vrátí mnohonásobně. 

Tím samozřejmě nechceme upí-
rat nikomu právo na soukromé 
vzdělávání, alternativa a možnost 
výběru do moderní společnosti 
bezesporu patří. Jen to nesmí být 
volba z nouze, protože veřejné ško-
ly nenabízejí vysoký standard. Pro-
tože věřím, že by nabízet mohly.

Nina Nováková

Současný stav bývalé koleje Kim Ir Sena, Houštka

Možná podoba domova pro seniory v Houštce - zdroj - vetrovec.eu
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nost případného škrtání ostatních 
prioritních projektů. Pravidelný 
zajištěný příjem ve výši 5 milio-
nů Kč při nutné investici v řádu 
cca 100 milionů Kč ovšem staví 
celý problém do naprosto jiného 
světla a dělá tuto investici, v případě 
politické shody nad dlouhodobým 
řešením této lokality, pro město 
naopak ekonomicky velmi smys-
luplnou. Návratnost investice při 
takto zajištěném příjmu se bude 
pohybovat na úrovni maximál-
ně 30 let a při běžné životnosti 
budovy vygeneruje za dalších 20 
let kumulovaný příjem 100 mili-
onů Kč, které je možné využít na 
další investiční projekty, třeba 

dobudování chybějících chodní-
ků a komunikací v okrajových 
částech obou měst, což obyvatelé 
těchto částí jistě ocení. A jako bonus 
zůstane městu budova a rozhodující 
vliv na celou lokalitu. To se městu, 
narozdíl od fi nancování topných 
kanálů ve výši 70 milionů Kč a plá-
novaným ziskem cca 18 milionů Kč 
za 20 let při dramatickém snížení 
volných investičních prostředků na 
jiné projekty, ekonomicky opravdu 
vyplatí.

 A stejným způsobem lze následně 
využít i budovu bývalých kolejí 
např. na domov pro seniory, kdy 
lze soukromému investorovi buď 

lokalitu dlouhodobě pronajmout 
za symbolickou částku, nebo se 
přímo podílet formou tzv. PPP pro-
jektu. V tomto případě tak město 
může buď samo, anebo společně 
se soukromým subjektem spolufi -
nancovat investiční akci a následně 
budovu dlouhodobě pronajmout 
soukromému provozovateli, který 
zajistí její fungování. Pokud by eko-
nomický model pro město vycházel 
podobně jako v případě Slunečních 
lázní, máme vyhráno.

Další kroky? Ve společné 
shodě a  s  dlouhodobým 
výhledem

Po listopadovém setkání zastupitelů 
s občany, kde bylo téma Houštky 
jedním z hlavních bodů jednání, 
je díky vyjádření všech zastoupe-
ných politických subjektů jasné, že 
k prodeji ani jednoho objektu ne-
dojde. To ale rozhodně neznamená, 
že tím celý příběh končí, ba naopak, 
tím to teprve začíná. Je potřeba, aby 
se zastupitelstvo k tomuto tématu 
vrátilo hned na svém prvním zase-
dání zastupitelstva v příštím roce. 
A to s cílem ustanovit, stejně jako 
v případě projektu sportovní haly 
u ZŠ Palachova, pracovní komisi 
zastupitelstva, která ve spolupráci 
s architekty připraví komplexní 
analýzu možného využití celé lo-

kality a konkrétní návrh dalšího 
řešení, schváleného napříč celým 
zastupitelstvem tak, aby projekt 
mohl být realizován v dlouhodo-
bém horizontu i bez ohledu na 
případné změny v obsazení vedení 
města.

Jan Jirovský
Nina Nováková
Robert Pecha

SENIOŘI - LIDÉ TRPĚLIVÍ, ŠIKOVNÍ, 
MOUDŘÍ A HLAVNĚ STÁLE UŽITEČNÍ

Jak už jsme Vás informovali v minulém vy-
dání našich STANovin, podařilo se nám v na-
šem městě založit Klub seniorů. Kritériem 
stárnutí je nejen chronologický věk, ale také 
biologický stav organismu, psychické zdraví, 
intelektová výkonnost, pozitivní vztah ke 
společnosti, schopnost sebeovládání a spo-
kojenost se životem. A my přidáváme ještě 
smysl pro humor. A proto fungujeme aktivně 
a společně v našem Klubu. A co všechno již 
máme za ten víc jak půlrok za sebou?

V září a v říjnu jsme absolvovali poznávací 
procházky na brandýském a boleslavském 
hřbitově, prohlédli jsme si, s opravdovou 
radostí, interiér ZŠ Na Výsluní v Brandýse 
a MŠ v Límanově vile v Boleslavi. 

Pokračujeme i nadále sérií přednášek v tra-
dičním vzdělávacím programu Nestárneme 
– zrajeme k moudrosti“. Velké poděkování 
pak patří ZŠ Jungmannova a ZŠ Palachova, 
že nám umožňují jednotlivé přednášky po-
řádat v prostorách obou škol. Jako malou 
pozornost jim v adventním čase nabízíme 
na oplátku drobnost - „Vánoční zvyky a malé 
dárky pro ty, které máš rád“. Šikovné seni-
orky předvádějí dětem práci s tradičními 
materiály. Účastníci vzdělávacího programu 
jsou pozváni 9. prosince 2019 na konferenci 
o sociální práci a chudobě do Arcibiskupské-
ho paláce v Praze.

Ale jenom se nezvděláváme. Rádi bychom 
byli i nadále užiteční, proto velmi pozitivně 
vítáme nápad s Pěšibusem (Pěškobusem), 

který funguje dlouhodobě jak např. v se-
verských zemích, tak i v některých městech 
v naší republice. Jedná se o projekt či chcete-li 
službu, kdy se děti v doprovodu dospělého 
(seniora) dopravují bezpečně ve skupinkách 
do školy PĚŠKY! Spojí se tak několik pozitiv-
ních efektů dohromady – snižuje se dopravní 
zatížení ve městě, děti mají další pohyb navíc, 
budují si pozitivní vazbu ke starší generaci, se 
kterou nemusí být díky vzdálenosti bydliště 
vlastních prarodičů v pravidelném intenziv-
ním kontaktu a místní senioři jsou aktivně 
zapojeni do fungování společnosti. A to není 
všechno, pro nejmenší děti dále plánujeme 
cyklus čtení pohádek v mateřských školách. 

Z nově plánovaných aktivit díky vstřícnosti 
brandýské farnosti pomalu začínáme s Ká-

vou o půl čtvrté pro ty, kteří by jinak seděli 
doma sami. A i v novém roce 2020 chystá-
me další aktivity. Takže pokud Vás cokoli 
z výše popsaného zaujalo, neváhejte se při-
dat, kontaktovat nás můžete telefonicky či 
e-mailem. níže.

Nina Nováková
ninanovakova@volny.cz

737 209 760

Jarmila Viplaková
jarmila.viplakova@seznam.cz

604548563 
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VY JSTE MĚSTO

Naše město v současnosti čítá téměř 20 tisíc obyvatel a je tak 
5. největším městem Středočeského kraje, na úrovni bývalých 
„okresních měst“. Rozhodně nemůžeme říci, že by v našem městě 
kultura nějak strádala. Máme zde mnoho činorodých spolků i každo-
ročně velké množství akcí, stejně tak fi nanční podpora ze strany 
města v posledních letech vzrostla. Jak jsme na tom ale se zázemím, 
které město může pro tyto rozmanité aktivity nabídnout? 

SPORTOVNÍ HALA 
JE ZPÁTKY VE HŘE

JAK JSME NA TOM U NÁS SE ZÁZEMÍM PRO KULTURU?

Není asi úplně náhodou, že jste 
se toho za poslední rok o projek-
tu sportovní haly u ZŠ Palachova, 
na rozdíl třeba od Sportcentra, 
kterému bylo po změně majitele 
věnováno hned několik stran, nic 
moc v městských listech nedočet-
li. Původní projekt sportovní haly 
a nástavby čtyř učeben byl rozdělen 
a pozornost byla upřena, díky zís-
kání dotace, na samotnou nástavbu 
tříd. Samotná sportovní hala tak 
zůstala, alespoň co se týká stavu 
zpracování projektové dokumen-
tace, bohužel uprostřed „pelotonu“ 
ostatních investičních akcí.

Pro nás se i nadále jedná, v tomto 
volební období, o jednu z priorit-
ních investičních akcí města, a to 
nejen díky naprosto zoufalé kapa-
citě tělocvičny ZŠ Palachova, nebo 
chybějícímu zázemí pro sportovní 
kluby ve městě, ale také díky po-
zitivní ekonomice jejího provozu, 

ze kterého je možné následně dlou-
hodobě fi nancovat jiné projekty, pří-
padně pohodlně saturovat splátky 
úvěru, pokud by se město rozhodlo 
pro externí fi nancování. A zpátky 
do hry jsme se v tomto, pro nás 
klíčovém projektu, dostali díky 
panu starostovi Pickovi, který 
dodržel dané slovo, a i díky naší 
aktivní roli při zpracování a po-
dání žádosti o dotaci na MŠMT, 
prosadil na jednání zastupitelstva 
města náš návrh na vznik pracovní 
komise složené ze všech politických 
subjektů zastoupených v Zastupitel-
stvu města, která bude ve spolupráci 
se zhotovitelem projektu, zástupci 
ZŠ Palachova a architektem města 
připravovat fi nální verzi projektu 
a následně řídit jeho realizaci. 

Stav připravenosti projektu je 
nyní bohužel jednou z hlavních 
komplikací při snaze o získání 
dotace od MŠMT ve výši až 40 mili-

onů Kč, na kterou máme díky níz-
kému počtu žádostí a celkovému 
objemu fi nančních prostředků 
v dotačním programu MŠMT šanci 
opravdu velikou. Odbor investic 
města vedený panem místosta-
rostou Homolkou nebyl bohužel 
ani po téměř pěti letech zajistit na 
projekt žádné stavební povolení. 
Tím se dostáváme do opravdové 
časové tísně, neb i pokud se nám 
podaří  do  konce  tohoto  roku 
doplnit, díky enormní, a nutno 
říct, velmi nadstandardní aktivitě 
pana projektanta Mňuka a jeho 
týmu, veškerá potřebná povolení 
a uzavřít veřejnoprávní smlouvu 
nahrazující chybějící platné sta-
vební povolení, abychom splnili 
veškeré podmínky dotačního ří-
zení, a nakonec nám bude dotace 
přidělena, zbude nám na reali-
zaci stavby čas pouze do konce 
roku 2020, protože končící dotační 
program na MŠMT má jako jednu 
z hlavních podmínek kolaudaci ob-
jektu nejpozději do února 2021. A to 
je v našem případě termín vskutku 
šibeniční.

Samotný projekt sportovní haly byl 
po rozdělení původního projektu 
částečně upraven dle schváleného 

regulačního plánu památkové zóny, 
kdy došlo k zúžení sportovní haly na 
úroveň budovy školy. Přesto i v této 
variantě sportovní hala, rozpočto-
vaná ve výši víc jak 130 milionů 
Kč, nadále disponuje např. pod-
zemním parkováním, které zvy-
šuje celkové investiční náklady 
o desítky milionů Kč, ale hlavně 
nezanedbatelně prodlužuje čas 
nutný na její realizaci. A v našem 
případě každý týden navíc pro re-

alizaci stavby může mít, v případě 
získání dotace, cenu zlata. 

Proto hlavním cílem schválené pra-
covní komise Zastupitelstva města 
bude připravit fi nální verzi pro-
jektu sportovní haly tak, aby byl 
v případě získání dotace ve výši 
40 milionů Kč jak fi nančně, tak 
hlavně časově realizovatelný.

Jan Jirovský

Město v minulosti získalo do svého 
majetku a dlouhodobě svědomitě 
spravuje krásný, dříve císařský 
zámek. Specifi cká atmosféra zámku 
vytváří krásné kulisy pro outdooro-
vé kulturní akce, koncerty, besedy, 
přednášky a různé další společen-
ské akce, spojené případně s pro-
hlídkou zámku. Naleznete zde jak 
historické expozice, tak restauraci 
či nádvoří nebo přilehlou zahradu 
pro venkovní aktivity. Zámek dále 
nabízí reprezentační sály s kapaci-
tou mírně přes 100 míst. A přestože 
jeden z nich nese historicky název 
„Divadelní“ - díky své výmalbě, pro 
divadelní účely jsou tyto sály bohu-
žel nevyhovující.

Dalším kulturním prostorem je 
objekt kina a letního kina. Obě 
tato místa jsou nyní v dlouhodobém 
pronájmu, a přestože slouží přede-
vším jako kina, nahrazují oba pro-
story částečně i chybějící divadelní 
a koncertní zázemí. Zvlášť prostor 
letního kina má pro většinu míst-
ních obyvatel svoji specifi ckou at-
mosféru, kterou nemůže žádné mul-
tikino v okolí nikdy plnohodnotně 
nahradit. A navíc se zde koná díky 
výrazně větší kapacitě každoročně 
několik větších koncertů, zvláště 
ty během Národní svatováclavské 
slavnosti bývají velmi oblíbené. Bu-
dova kina v ulici Karla Tájka je dnes 

bohužel asi jediným místem, kde lze 
v současnosti v našem městě provo-
zovat divadlo, přestože tato budo-
va není pro divadlo příliš vhodná, 
ani přizpůsobená. Připočteme-li 
navíc soukromého provozovatele 
a tržní ceny pronájmů, stává se tak 
činnost divadelních ochotníků 
v našem městě opravdu velkým 
oříškem.

No, a pro pořádání kulturních akcí 
typu společenský ples, maškarní 
bál či taneční zábava už nabídka 
vhodného zázemí v našem městě 
už není téměř žádná. Je možné 
využít pro menší akce pouze ně-
kterých z prostorů typu jídelny 
u ZŠ Palachova, které ovšem nejsou 
pro tyto účely nijak přizpůsobe-
né. To má za následek naprostý 
odliv drtivé většiny akcí tohoto 
typu za hranice našeho města. Sa-
motný reprezentační ples města 
byl v minulosti opakovaně po-
řádán v čelákovickém „kultu-
ráku“ a nyní město vynakládá 
nadstandardní úsilí i fi nanční 
prostředky pro realizaci plesu 
v tělocvičnách v ZŠ Na Výsluní. 
Město v tomto ohledu v minulosti 
bohužel nevyužilo možnost získá-
ní kulturního domu Labín, a tak 
postupem času zanikla možnost 
získání asi jediného vhodného 
prostoru pro tento typ akcí.

Nabízí se tedy nyní otázka, jak se 
město do budoucna vypořádá 
s tímto hendikepem? Jednou vari-
antou může být stavba kulturního 
domu s dostatečnou kapacitou 
a vybavením pro tento chybějící 
typ kulturních a společenských 
akcí. Nad diskuzí o jeho efektiv-
ním využití, které je spíše otázkou 
schopného managementu, ale ční 
ekonomická náročnost jak samot-
né investice, tak jeho samotného 
provozu. Je to samozřejmě v pří-
padě politického konsensu jedna 
z variant řešení, ale je nutné férově 
přiznat, že tato investice musí být 
případně realizována na úkor ji-
ných městských projektů. Kulturní 
dům bude bezpochyby investice 
v řádu vysokých desítek milionů Kč 
a i v případě velmi efektivního pro-
vozování bude město svůj kulturní 
stánek ročně dotovat v řádech jed-
notek milionů Kč, jak je vidět třeba 
na již zmiňovaném čelákovickém 
„kulturáku“ (provozně dotován ve 
výši cca 3 miliony Kč.)

Vzhledem k současným potřebám 
města v chybějící infrastruktuře 
a jeho omezeným ekonomickým 
možnostem se nabízí i  druhá, 
„úsporná varianta“ řešení chy-
bějícího kulturního zázemí, a to 
v podobě kombinovaného účelu 
využití v rámci dalších připra-

vovaných investičních projektů 
města.  Možnost efektivně satu-
rovat chybějící zázemí pro diva-
delní spolky otevírá připravovaný 
projekt rekonstrukce Piaristické 
koleje v Brandýse na novou Zá-
kladní uměleckou školu. V rámci 
této rekonstrukce vzniknou také 
dva nové sály, každý s kapacitou 
cca 100 osob, které je možné při 
vhodném vybavení využít nejen 
pro realizaci divadelních před-
stavení, ale i jako zázemí míst-
ních divadelních spolků. Je pouze 
nutné zajistit jejich kombinovaný 
provoz jak pro ZUŠ, tak i širší ve-
řejnost. Stejným způsobem je pak 
možné využít připravovaného pro-
jektu přístavby nové sportovní haly 
u ZŠ Palachova pro účely konání 
společenských plesů. Propojený 
prostor sportovní haly, akusticky 
a funkčně přizpůsobený tomuto 
typu akcí, a přilehlé jídelny vytvo-
ří dostatečnou kapacitu i zázemí 

pro společenské akce pro více 
než 400 účastníků, což kapacitně 
plně pokryje veškeré současné 
požadavky na tento typ akcí na 
území našeho města. 

Tato varianta má tak nespornou 
ekonomickou výhodu, a to nejen 
ve výrazně nižších investičních 
nákladech na samotnou realiza-
ci, ale hlavně v rámci běžných 
provozních nákladů, které jinak 
bohužel dlouhodobě a každoročně 
zatěžují městský rozpočet neza-
nedbatelnou částkou. Obě řešení 
chybějícího zázemí budou samo-
zřejmě vyžadovat určité dílčí kom-
promisy, které jsou vždy nutné při 
jakémkoli kombinovaném provozu, 
ale vzhledem k ekonomické situaci 
města a nutnosti řešení ostatních 
infrastrukturálních problémů je 
pro nás tato varianta jasnou volbou.

Robert Pecha
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Uteklo to jako voda a již se blí-
ží významný den pro starobo-
leslavský kostel Nanebevzetí 
Panny Marie - slavnostní ote-
vření.  To  proběhne  1.  ledna 
2020 v 00:01 hodin při slavnostní 
bohoslužbě, kterou bude cele-
brovat arcibiskup Dominik kar-
dinál Duka.

V rámci rekonstrukce areálu kos-
tela byly provedeny kompletní 
restaurátorské práce na fresko-
vé výzdobě, hlavním oltáři, var-
hanní skříni, varhanním stroji, 
dvou bočních kaplích a oltáři sv. 
Jana Nepomuckého.  Vybudována 
byla kaple pro výstav originá-
lu Palladia země České, rekon-
struována, a to včetně nábytku, 
byla také trezorová místnost. Zá-
roveň byla provedena celková 
rekonstrukce elektroinstalace 
a  osvětlení  kostela. Doplněn 
byl také například druhý lustr, 
který je věrnou kopií toho, který 
si z kostela můžou jeho návštěv-
níci pamatovat. Dále byly opra-
veny také ambity a v prostorech 
za kostelem (v místě, kde kdysi 
působil Český svaz chovatelů), 
vzniklo také nové infocentrum 
a duchovní poradna.

Po slavnostním otevření bude kos-
tel otevřen široké veřejnosti. 
Budou probíhat také komentova-

né prohlídky originálu Palladia 
země České a trezorové míst-
nosti. Tyto prohlídky si můžete 
objednat právě v novém starobo-
leslavském infocentru. 

Využití památkově obnovených 
objektů by mělo propagovat a po-
sílit význam Staré Boleslavi jako 
poutního místa nadnárodního 
charakteru a zvýšení povědo-
mí veřejnosti o významu Staré 
Boleslavi  jako kolébce české 
státnosti. 

Celá rekonstrukce kostela Nane-
bevzetí Panny Marie proběhla 
díky Evropskému fondu pro regi-
onální rozvoj a Ministerstvu pro 
místní rozvoj, v rámci priority 
3 integrovaného regionálního 
operačního programu. 

Již nyní si tak s předstihem mů-
žete prohlédnout, o jak zdařilou 
rekonstrukci se jedná. A násled-
ně se můžete přijít na Nový rok 
sami přesvědčit i na vlastní oči, 
všichni jste srdečně zváni.

Robert Pecha

SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ KOSTELA NANEBEVZETÍ 
PANNY MARIE. 1. 1. 2020 V 00:01 HODIN TO ZAČNE

DALI JSME NOVÝ IMPULS VÝSTAVBĚ 
CHYBĚJÍCÍCH SPORTOVIŠŤ

Pravda, trvalo to skoro 10 měsíců 
a svoji daň si tu vybrala rozbouře-
ná atmosféra v zastupitelstvu po 
komunálních volbách. Ale jak to 
tak bývá, i ty nejostřejší hrany po-
stupně obrušuje čas a pomalu vrací 
rozhoupané kyvadlo zpět směrem 
k jeho středu. 

Jak už jsme vás informovali v mi-
nulém čísle STANovin, na jedná-
ní zastupitelstva v prosinci 2018 
jsme přišli s vlastním návrhem 
na vytvoření investičního pro-
gramu na podporu sportovních 
organizací a spolků při získává-
ní externích investičních dotací
na projekty přesahující 5 milionů 
Kč. Právě nutná spoluúčast ža-
datele je pro tyto spolky často 

obrovskou překážkou pro jejich 
získávání, takže současné areály 
v majetku těchto organizací ne-
jenže nenavyšují svoje kapacity, 
ale bohužel z kvality zázemí navíc 
ještě ukusuje své neúprosný zub 
času. V kombinaci s naprosto ne-
dostatečnou kapacitou městské 
infrastruktury tu máme smrtící 
koktejl, kdy většina rodičů pro své 
ratolesti v září marně shání jakékoli 
sportovní aktivity. S plánovanou 
další výstavbou a rozvojem počtu 
obyvatel nepříliš lichotivá vyhlíd-
ka. Městská kasa nedokáže tento 
trend sama zastavit, ale může 
pomoci přinést externí investiční 
kapitál, kdy při fi xní spoluúčasti 
např. 20% přinese každý 1 milion 
Kč z městské kasy další 4 miliony Kč 

do města odjinud, ale pro obyvatele 
našeho města využijeme celých 5 
milionů Kč. To není špatné.

A přestože materiál i přes veškerou 
snahu nebyl na program jednání 
zastupitelstva zařazen, díky naší 
aktivitě i podpoře drtivé většiny 
sportovních organizací, kterou byli 
ochotni deklarovat i písemně, pod 
stůl nezapadl. Po několikaměsíčních 
jednáních na různých platformách 
se nakonec podařilo předložit ná-
vrh nového dotačního programu 
na zářiovém jednání Rady měs-
ta, která nový dotační program 
schválila již pro rok 2019. Jsme 
tak opravdu rádi, že sportovní or-
ganizace a spolky působící v na-
šem městě dostali reálnou šanci 

poprat se o vyhlašované dotace 
z Ministerstva školství již pro le-
tošní rok a město je v tomto pří-
padě nenechalo stát na dotačním 
bitevním poli samotné. 

Máme tak jako město velmi reálnou 
šanci, že díky novému dotačnímu 
programu na investice ve výši 10 
milionů Kč budou oddíly atletiky 
a veslování schopní realizovat 
z dalších externích dotací MŠMT 
investice do atletického areálu 
v Houštce a nového zázemí lo-
děnice v souhrnné částce pře-
vyšující 50 milionů Kč. To je mi-
mochodem téměř stejná částka, 
kterou může uvolnit do investic 
samo město, takže tímto novým 
dotačním programem dojde té-

měř ke zdvojnásobení potenci-
álních investičních prostředků 
do dalšího rozvoje města. A to 
se víc než vyplatí.

Tohoto výsledku bychom samozřej-
mě nikdy nedosáhli bez podpory 
některých kolegů zastupitelů z koa-
ličního tábora, proto bychom tímto 
rádi poděkovali jak panu staros-
tovi Pickovi, tak oběma Petrům, 
místostarostovi Kváčovi a radní-
mu Soukupovi, kteří i přes nelibost 
některých svých kolegů dodrželi 
dané slovo a pomohli nám tento 
dotační program prosadit. Takže 
pánové, nejen za všechny sportov-
ní organizace – DÍKY, DÍKY, DÍKY.

Jan Jirovský

Ani v „opozici“ jsme neztratili chuť pokračovat v rozdělané práci, 
posouvat kupředu kvalitu života v našem městě a přicházet s vlast-
ními návrhy řešení. Přestože cesta k úspěchu je o poznání klikatější 
a pracnější, pořád máme ambici víc než jen koukat vedení města 
pod ruce. A dneska se můžeme pochlubit dalším hmatatelným 
úspěchem z našeho pera – novým dotačním investičním progra-
mem ve výši 10 milionů Kč.
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VY JSTE MĚSTO

OBNOVA VEŘEJNÉHO 
PROSTRANSTVÍ KOLEM KOSTELA 
PANNY MARIE

Stará Boleslav je, jak známo, jed-
ním z nejstarších sídel českého 
státu vůbec. Jak kronikáři tak ar-
cheologové potvrzují, že jde pů-
vodně o nejstarší kamenný hrad 
v Čechách z počátku 10. století, 
postavený „po způsobu římském“. 
V místě dnešního kostela Panny 
Marie se ale v nejstarší fázi exis-
tence Boleslavského hradu rozpro-
stíralo předhradí - suché písčité 
návrší zvané Na poušti, řídce za-
stavěné primitivními dřevěnými 
domky zde usazených drobných 
zemědělců. 

Kdesi na tomto předhradí se také 
nacházel kostel Panny Marie a sv. 
Jiří, který je historickými prameny 
datován do r. 1098 a do kterého 
byl podle legendy někdy v polo-
vině 12. století umístěn kovový 
obraz Panny Marie (Palládium - 
záštita Země české), nalezený prý 
orajícím sedlákem v zemi, právě 
v prostoru předhradí. U kostela 
byla fara a jistě i nějaké veřejné 
prostranství – náves. 

Původní urbanistická situace ale 
zanikla při velké barokní přestavbě 
Staré Boleslavi, jenž započala již 
před Třicetiletou válkou v r. 1613 
výstavbou nového poutního chrá-

mu Panny Marie a Jezuitské kole-
je v jeho bezprostřední blízkosti. 
Barokní výstavba byla završena 
kolem r. 1679, tedy až po Třicetileté 
válce, a výslednou situaci vidíme 
například na mapě tzv. Teresiánské-
ho katastru.  Vznikl velký, stylově 
ucelený nástupní prostor před chrá-
mem Nanebevzetí Panny Marie, 
vymezený na levé straně budova-
mi Jezuitské koleje (dnes pobočka 
městského úřadu a obchodně-ad-
ministrativní centrum) a na pravé 
straně budovami tzv. císařského 
hostince (restaurace Na Slovance) 
a Nového proboštství (dnes Charitní 
domov sv. Václava). Kvalita a stylo-
vá jednota prostoru přetrvala bez 
významnějších změn až do dnešní 
doby.  Dlážděná císařská silnice byla 
vybudována Marií Terezií a zbytek 
prostranství byl vydlážděn v r. 1926 
tak, aby byla Stará Boleslav připra-
vena na tehdejší významné oslavy 
Svatováclavského milenia. K před-
láždění prostranství pak došlo ještě 
v 80. letech 20. století v souvislos-
ti s výstavbou kanalizace a znovu 
v roce 2014 podle projektu ing.arch. 
Olgy Kantové, který následoval po 
realizaci rozvodu plynu ve městě. 

Poslední projekt ovšem trpěl ně-
kolika drobnými technickými ne-

dostatky, předně to byly nevhodně 
zvolené nízké kamenné zábrany 
u parkovací plochy před drogerií 
pana Fajty. Ty nebyly při pojíždě-
ní automobilů po parkovací ploše 
ze strany řidičů prakticky vůbec 
vidět, a tak docházelo k opakova-
ným škodám, jak na vylomených 
zábranách, tak na autech. Uvedený 
problém byl pak kocourskovsky 
„napraven“ výstavbou nové před-
sunuté parkovací bariéry, takže 
jsou nakonec bariéry tři. Dalším 
problémem je i velké dopravní za-
tížení křižovatky, a s tím související 
odumírání stromů kolem kostela 
i nedostatek klidového prostoru, 
množství dopravních značek, špat-
ně umístěné stojany na kola a malý 
prostor pro předzahrádku jinak 
oblíbené restaurace.

Doufejme, že se během revitalizace 
staroboleslavského centra podaří 
najít architektonické řešení většiny 
těchto problémů a že město bude 
mít dostatek prostředků k realizaci 
tohoto potřebného projektu.   

Markéta Bahníková
bahnikovi@nadosahruky.cz

Jedním z významných projektů pracovní skupiny města pro rozvoj, 
kterého se účastním, je revitalizace centra Staré Boleslavi a prostoru 
u kostela Nanebevzetí Panny Marie.

Pro pamětníky!  Žádost o spolupráci:
Kdo by věděl nějakou informaci k zapomenutým nápisům 

vyznačeným v dlažbě chodníku kolem kostela Panny Marie, 
nechť ji sdělí autorce článku Markétě Bahníkové. 

Děkujeme.

HRUŠOVSKÉ SADY
V OHROŽENÍ

NOVÁ MŠ V OKRUŽNÍ ULICI 
SE JIŽ BRZY OTEVŘE

Jsou místa v našem městě, která 
si zaslouží, pro své příznivé pů-
sobení na okolí právní ochranu. 
Jednou z forem takové ochrany je 
vyhlášení významného krajinné-
ho prvku (VKP). Některé oblasti 
mohou být zároveň chráněny pří-
mo ze zákona (například nivy řek 
a mokřady). V dnešní době ještě 
více narůstá význam takových 
míst, neboť je jasné, že klimatické 
dopady může zmírnit právě zeleň 
nejrůznějšího druhu a zadržo-
vání vody v krajině, možná více 
než přechod na elektromobilitu.

V Brandýse nad Labem je naštěstí 
hned několik takových význam-
ných krajinných prvků. Napří-
klad VKP „Hrušovské sady“, který 
se nachází u ulic Výletní a Hru-
šovská a sahá nivou Hrušovského 
potoka až k Pražské ulici a doslo-
va tvoří plíce a zdroj ochlazení 
v horkých dnech celého Vrábí. 
Tento významný krajinný prvek 
je však nyní v ohrožení pod tla-
kem nových vlastníků celkem 
více než 1ha tohoto území. Tito 
majitelé vyvíjí velký tlak na od-

bor životného prostředí, aby 
byla na jejich pozemku sejmuta 
tato ochrana. Může se tak stát, 
že významné „zelené“ území 
v jinak zastavěné části města, 
padne vlivem soukromého zá-
jmu vlastníka a skončí tak jako 
zastavěná plocha.

Vedení města se bohužel v této 
věci nijak aktivně neangažuje, 
tak se za udržení tohoto ekologic-
ky cenného území perou místní 
spolky ZO Českého svazu včelařů 
a spolek Fair Play, i za pomoci 
autorů tohoto článku. O tom, zda 
bude tato snaha úspěšná, vás bu-
deme i nadále informovat.

Robert Pecha
Filip Vaněk

Automobilová doprava je věčným 
tématem úplně každého města 
i mnoha větších obcí. Její řešení je 
často drahé a komplikované, ov-
šem správné rozložení obchodů, 
úřadů, služeb, školských zařízení 
či mateřských škol velmi přispívá 
k jejímu snížení. A to především té 
netranzitní, realizované po městě 
samotném. 

V našem městě dnes není vůbec vý-
jimkou, že rodiče musí vozit své děti 
přes celé město do mateřské školy. 

V Boleslavi díky jejich kapacitě to 
pravidelně postihuje desítky rodin. 
Nelze se potom divit, že v čase před 
osmou hodinou ranní je prakticky 
celé město plné aut. Je proto výbor-
ná zpráva, a za to patří velký dík 
místostarostovi Petrovi Kváčovi, 
který má školství již druhé volební 
období na starosti, že je těsně před 
dokončením stavba nové mateřské 
školy ve Staré Boleslavi v Okružní 
ulici. Jedná se o dvoutřídní mateř-
skou školu s kapacitou pro více jak 
50 dětí,  za něco málo přes 10 mili-

onů Kč, která doplní chybějící volná 
místa pro boleslavské žáčky. 

Nově rostoucí bytové zástavby 
ve Staré Boleslavi plné mladých 
rodin s dětmi, jako je třeba oblast 
na Mýtkách, ale i mnohé další, tak 
získají nové kapacity předškolního 
vzdělávání a jako bonus příjemnou 
dochozí vzdálenost. Tohle je oprav-
du dobrý příklad realizace „města 
krátkých vzdáleností“.

Robert Pecha


